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هجوم خوش نشینان لوکس نشین به حریم تهران
 تکذیب خبر حذف ارز ترجیحی دارو 

از سوی معاون اول رئیس جمهور
معــاون اول رئیس جمهــور گفــت: آزادســازی ارز ترجیحــی بــرای بخش 
دارو نــه در کوتــاه مدت و نــه در بلندمدت به هیچ وجــه در دولت مطرح 
نیست و انتظار می رود صنایع داروسازی با قیمت گذاری مناسب به رفع 

نیازمندی های دارویی کشور کمک کنند.
به گزارش ایسنا، محمد مخبر صبح روز یکشنبه در جلسه ای با اعضای 
ســندیکای داروی انســانی افزود: تأمین و تولید ۹۷ درصد از داروی مورد 
نیاز کشــور توسط صنایع داروســازی مایه افتخار برای این بخش صنعت 
کشــور است و انتظار داریم با حل مشکلات و همفکری و همکاری دولت 
و صنایع داروســازی ۳ درصــد مابقی نیازهای کشــور در زمینه دارو بویژه 
بیمــاران صعــب العلاج در کشــور تهیــه و تولید شــود. وی هرگونه هزینه 
بــرای تأمیــن ســلامت و بهداشــت مــردم را وظیفــه ذاتــی دولــت و یک 
ســرمایه گذاری بلندمدت برای آینده کشور دانست و ادامه داد: سه رأس 
مثلــث صنعت داروســازی، شــرکت های بیمه و وزارت بهداشــت باید با 
همفکــری، همــکاری و هماهنگــی یکدیگــر در جهــت کاهش مشــکلات 
مــردم و حمایــت از آنهــا در حــوزه تأمیــن دارو و حفظ ســلامت جامعه 
حرکت کنند. مخبر با اشــاره به برخی از مشــکلات پیش آمده در روزهای 
گذشــته برای تأمین داروی برخی از بیماران در کشــور تصریح کرد: قابل 
قبول نیست که با وجود چنین صنعت داروسازی قوی و قدیمی در کشور 

مشکلات این چنینی برای برخی از بیماران به وجود آید.
وی اظهارداشــت: از صنعــت داروســازی کشــور انتظــار داریــم تــا بــا 
مدیریــت قیمت گــذاری و همکاری وزارت بهداشــت، وضعیــت دارو در 
کشــور بــه گونه ای اداره شــود که مــردم بــرای تأمیــن دارو در داروخانه ها 

دچار مشکل نشوند.
ë ۲ پیشنهاد برای جلوگیری از افزایش قیمت دارو

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو نیز در یک برنامه 
تلویزیونــی بــا اشــاره به اینکــه ارز ترجیحی باعث فســاد می شــود، گفت: 
پیشــنهاد مــا بــرای جلوگیــری از افزایش قیمــت دارو پوشــش بیمه ای یا 

صدور کارت سلامت است.
دکتــر ســیدحیدر محمدی افزود: بــرای اینکه با حــذف ارز دولتی یک 
دفعــه مصرف کنندگان را با افزایــش قیمت مواجه نکنیــم، راهکارهایی 
از قبیل پوشــش مابه التفاوت نرخ دارو توســط بیمه یا کارت های سلامت 

قابل شارژ پیشنهاد شده است.
وی ادامــه داد: ما در ســازمان غذا و دارو نمی گوییــم ارز دولتی حذف 
شــود بلکه می گوییم یارانه آن باید جابه جا شــود؛ چنانچه تفاوت قیمت 
ارز دولتی و آزاد چند برابر اســت و با حذف ارز دولتی قیمت دارو به طور 
طبیعــی به همان نســبت افزایــش پیدا می کند، پیشــنهاد ما ایــن بود به 
شــرطی می گوییم که ارز ترجیحی حذف و تک نرخی شود که برای اقلام 
دارویــی و تجهیزات پزشــکی بودجه ثابــت در نظر گرفتــه و مابه التفاوت 
از طریــق ســازمان های بیمه گر به بیمــاران تعلق بگیــرد و آنها به نحوی 
پرداختــی بیمــار را ثابــت نگه دارند و بیمار احســاس نکند کــه دارو گران 
شــده است، از طرفی پیشــنهاد کارت هوشمند ســلامت نیز ارائه شده که 
به عنــوان یارانه ســلامت در اختیار خانواده ها قرار گیــرد؛ ولی در هر حال 
تمام این پیشنهاد ها برای این است که این ارزی که در اختیار تولیدکننده 
در ابتدای زنجیره تعلق می گیرد و فسادهای بسیاری دارد حذف و مسیر 

اصلاح شود.

گزارش »ایران« از معضل شهری حریم خواری

کارشناســان هشدار می دهند که تا چند سال دیگر 
ممکــن اســت 20 درصــد جمعیــت کشــور یعنی 
جمعیتــی در حــدود 16 میلیــون نفــر درحریــم 
پایتخت ســاکن شــوند. گرانــی مســکن و افزایش 
بهای اجاره در پایتخت حالا خیلی ها را به ســمت 
حریــم ســوق داده اســت. برخــی کــه حالا بــه  نام 
حاشیه نشــین در مناطقی همچون مرتضی گرد، 
صالح آباد و رسالت ساکن شده اند؛ البته ماجرای 
حریــم تنهــا به افــراد بی بضاعت و محــروم ختم 
نمی شود. حالا بخش عمده ای از متصرفان زمین 
در حریــم تهــران، خوش نشــینان لوکس نشــینی 
هســتند کــه از دهک های بــالا و طبقــات ثروتمند 
بــه ایــن مناطــق آمــده و بــا پرداخــت هزینه های 
میلیاردی مالک ویلاهای اعیانی لاکچری شده اند 
که نرخ هایشــان دود از سر طبقات معمولی بلند 
می کنــد. در نقاطــی همیــن نزدیکــی منطقــه 5 
تهران حتی کســی نمی داند دشــتی به  نام »نمه« 
وجود دارد که بــرای خرید ویلاهای معمولی اش 
باید چندین میلیارد تومان بپردازید. دشتی که در 
10-12 ســال گذشته شــکل گرفته اســت، یا ویلای 
۳0 میلیاردی که اواخر آذر ماه در روســتای رندان 
تخریب شــد. رقابــت اصلی البته بــرای تصاحب 
اراضــی کشــاورزی، باغ ها و زمین های بایر اســت. 
مافیایــی کــه به حریــم حمله می کند و با تقســیم 
اراضــی کشــاورزی و تغییــر کاربــری، واحدهــای 
مســکونی کوچــک مقیــاس را بــا توجه بــه گرانی 
زمیــن و ولع ســاخت و ســاز به مردم می فروشــد. 
برای رســیدن بــه حریــم در تهران لازم نیســت از 
شهر خارج شوید، کمی که مرزهای عادی مناطق 
را کنــار بزنیــد در پشــت خانه هــای مــا در همیــن 
منطقه 5، 22، 1۹ و 18 ردپای تجاوز به حریم شهر 

تهران را می بینید.
طــرح  براســاس  »ایــران«،  به گــزارش 
ســاماندهی ســال ۷1، برای تهران هــزار و ۳2۷ 
کیلومتــر حریــم تعییــن شــده که همــان حریم 
شــهر تهــران اســت.علیرضا صادقــی، مدیرکل 
حریم شــهر تهــران می گوید کــه تخلفاتی که در 
حریــم رخ داده و خســاراتی که از ایــن نظر وارد 
شــده آنقدر زیاد اســت کــه باید زودتــر برای آن 
کاری کنیــم. طبــق سرشــماری آمــار ســال ۹5، 
نفــر در 5 شهرســتان  بــه 12 میلیــون  نزدیــک 
تهــران، شــمیرانات، قــدس، ری و اسلامشــهر 
)حریــم تهــران( زندگی می کننــد. طبق مصوبه 
ســال ۷1 که هم اکنون شهرداری درحال اجرای 
آن اســت بــه جــز تهــران و ری، تنهــا بخشــی از 
شــمیرانات، اسلامشــهر و قــدس در حریم قرار 
گرفته است. در بخش شمالی حریم، درمنطقه 
دربند، روستای واریش، در منطقه 22، سنگان و 
در منطقــه 5، جاده امامزاده داوود قرار دارد که 

در این مناطق گزارش ویلاسازی ها بیشتر است. 
به گفته او، ساخت و ســازها به صورت غیرمجاز 
از 20 -15 ســال گذشــته شــروع شده اســت، اما 
شهرداری تهران در طول سال های گذشته هیچ 
مجــوزی برای ســاخت ویلا صــادر نکــرده و اگر 
هم ویلایی ســاخته شــده غیرمجاز بوده اســت. 
اما براســاس آماری که در پنج ماهه اول امسال 
منتشر شده تعداد2 هزار و 24۳ برخورد قانونی 
و تخریب انجام شده که در نهایت به آزادسازی 
2۹0 هکتــار از اراضی منجر شــده اســت. جالب 
اینکــه برخــی کــه در روســتاهای داخــل حریــم 
ویلاسازی کرده اند ادعا می کنند که مجوز دارند. 
پس اگر شــهرداری هیچ مجوزی برای ســاخت 
و ســازها صــادر نکــرده، ماجرای ایــن مجوزها و 

تخریب های غیرمجاز چیست؟
جــواب بــه توســعه طــرح هــادی در روســتاها 
برمی گردد. بنیاد مسکن، بخشداری و فرمانداری 
با اجرای طرح هادی در روســتاها به این ساخت و 
سازها شــکل قانونی داده اند. صادقی می گوید که 
هرچقــدر طرح هادی توســعه یابد، ناخــودآگاه از 
بخش حریم کم شده و ساخت و ساز داخل روستا 
مــی رود و شــکل قانونی پیدا می کند و دیگر کســی 
نمی تواند آن را تخریب کند.الان در شمال تهران 
و اطراف تهران که خوش نشــین هســتند براحتی 
مجــوز صادر می کنند. مثلًا روســتای هاجر آباد که 
کوچک بوده، حالا تبدیل به یک روستای لاکچری 

نشین شده است.
او ادامــه می دهــد: »الان ۷1 روســتا در حریــم 
شــهر تهران قرار دارد که دارای طرح هادی اســت 
کــه بنیــاد مســکن آن را تصویــب کــرده اســت، ما 
بشــدت با آنها مخالفیــم و حتی نامه هــم زدیم، 
امــا بــه محــض اینکــه وارد طــرح هادی می شــود 
شکل قانونی پیدا می کنند چون در محدوده روستا 
می رود و بعد دهیاری و شــورای روســتا متولی آن 

می شوند.
ë 5 منطقه مورد علاقه خوش نشین ها

روســتاها عمدتــاً در منطقه یــک، 1۳، 4، 2، 5، 
22 و 20 توســعه می یابنــد و جالــب اینکــه عمده 
ویلاســازی ها هــم در این مناطق اســت که خوش 
نشــین هســتند. در این شــرایط مردم بومی هیچ 
منفعتــی نمی برنــد و تنهــا بافت روســتا از حالت 
عــادی خــود خــارج می شــود. صادقــی می گویــد 
کــه با اجــرای طرح توســعه، روســتای هاجرآباد و 
همه ســین درمنطقه 1۳ تبدیل به مناطق خوش 
نشین شــده اند که زمین های آن چند برابر شده و 
خیلی ها تلاش می کنند تا ویلاسازی کنند. منطقه 
یک روستای پس قلعه شمیرانات، روستای رندان 
ســالقون، تالــون، کیــگای جــاده امامــزاده داوود، 
روستای ســنگان پایین، وسط، بالا در منطقه 22 و 
روســتای واریش و وردیج همه درگیر طرح هادی 
شــده اند که به حریم صدمــه می زند. الان قیمت 

زمیــن در برخــی از این مناطق به متــری 15 – 20 
میلیون تومان رسیده است«.

ë  مشتری های ویلاهای چند میلیاردی حریم تهران
چه کسانی هستند؟ 

صادقی می گوید: »افراد طبقه متوســط به بالا 
یعنــی دهک هــای درآمــدی بالا و طبقــه ثروتمند 
ایــن بافت هــا زندگــی می کنند.هزینــه خریــد  در 
برخــی از این ویلاها بــه 40-50 میلیارد تومان هم 
می رســد. البتــه تخریب ما ســرجایش هســت. ما 
از ابتــدای امســال بیــش از 2۹0 هکتــار آزادســازی 
داشــته ایم، البتــه اصل بر پیشــگیری اســت.«  اگر 
قاعده بر پیشگیری است پس چه نیازی به تخریب 
اســت؟ صادقــی می گویــد کــه به دلیــل ابهامــات 
قانونــی، تداخــلات مــرزی که بــا دیگر دســتگاه ها 
)فرمانداری( داریم بعضی از این خلأ سوءاستفاده 
می کنند و ساخت و ساز غیرقانونی می کنند و بعد 
زمانی که ابهامات برطرف شد دستگاه متولی با آن 
برخورد می کند. مثلًا در منطقه 20 مرز تقسیمات 
کشوری یا مرزهای سیاسی شهرستان ری با حریم 
شــهر تهران همخوانی ندارد، در نتیجه دادستان، 
فرمانداری، نیروی انتظامی و دستگاه قضا با ما در 
جلوگیری از ســاخت و سازهای غیرمجاز همکاری 
نمی کند. بنابراین وقتی ساخته شد، چند سال بعد 
تازه مجوز تخریب صادر می شود. اتفاق خوبی که 
الان افتاده این است که مدعی العموم و دادستان 
در شهرستان ها خیلی پیگیر هستند و سریع دستور 

قضایی صادر می کنند.
ë  هزینه تخریب با چه کسی است؟

صادقی این گونه پاســخ می دهد: هر سازمانی 
که مجــوز تخریب می گیرد باید هزینــه تخریب را 
هــم بپردازد. ما تاکنون بــرای تخریب ها حدوداً ۳ 
تــا 4 میلیارد هزینــه کرده ایم. بیشــترین تخلفات 
و ســاخت و ســازهای غیرمجــاز در حــوزه حریــم 

شــهر تهــران در مناطــق 1۹، 18 و 20 رخ می دهد. 
چون گســتردگی حریم در آن مناطق زیاد است و 
بخشــی هم به تداخلات مرزی برمی گــردد، مثلًا 
در منطقــه 18 بــا فرمانــداری شهرســتان قــدس 
تداخلات ســرزمینی داریم. در اسلامشهر اطراف 
چهاردانگه و با ری هم تداخل مرزی کامل داریم 

و نمی توانیم ورود کنیم.
وی ادامــه می دهــد: هزینــه بالای اجــاره خانه 
و مســکن در تهــران البتــه پای طبقــات ضعیف و 
محروم را هم به حریم باز کرده است که بیشتر در 
مناطق 1۹، 20 و 18 ســاکن انــد. برخی از این افراد 
در روستاهایی که شکل قانونی دارد مثل مرتضی 
گرد، صالح آباد و رسالت ساکن شده اند که تخلف 
محســوب نمی شــود، امــا حاشــیه نشــینی در این 
مناطق رشــد زیادی پیدا کرده است و عده ای هم 
در این میان به دنبال ساخت آلونک رفته اند؛ البته 
خیلی هایشــان با قوانین شهرســازی آشنا نیستند 
و بخشــی هم مهاجران پاکســتانی و افغانســتانی 
هســتند که در کوره پزخانه ها کار و زندگی می کنند. 
اما مســأله اصلی رشــد آســیب های اجتماعی در 
این مناطق اســت و البته اســتحکام بنا و ســاخت 
و ســازهای بشــدت نــازل که تنهــا با یک مجــوز از 
دهیاری انجام می شــود. اگر زلزله خفیفی مثلًا در 

مرتضی گرد بیاید، فاجعه انسانی رخ می دهد.
 تلاش برای تخلف در حریم نسبت به  گذشته 
رشــد زیادی داشــته اســت. برخی تلاش می کنند 
زمین های زراعی، باغ ها و زمین های بایر را خریده 
و ســاخت و ســاز کننــد. صادقــی می گویــد: زمین 
خــواران بــه حریــم ورود کــرده و تــلاش می کننــد 
زمین هــای بزرگ کشــاورزی را تفکیــک کنند و در 
قالــب مســکونی یا بــاغ ویلا بــه مردم بفروشــند. 
درمنطقــه 1۹ تخریــب ۳0 هکتــاری داشــتیم کــه 

دقیقاً دنبال همین موضوع بودند.

جعفر شربیانی، عضو شورای شهر به »ایران« 
می گویــد: قانــون داریــم امــا بســته بــه اینکــه چه 
کســی بر مسند قدرت می نشــیند نحوه برخورد با 
متخلفان و متصرفان تغییر می کند. در زمســتان 
ســال گذشــته، آیت الله رئیســی، رئیــس وقت قوه 
قضائیه جلسه ای با حضور شهردار، رئیس شورا و 
وزیر کشوروقت درباره حریم برگزار کردند و دستور 
دادند تا با محوریت شــهرداری تهران گزارشــی از 
وضعیت حریم تهیه شده و قوه قضائیه ورود کند. 
حریم تهران ذخیره این شــهر اســت. نباید در آن 
ساخت وســاز غیرمجازشــود. مرتضی گرد را نگاه 
کنید؛ بافت آن بشــدت ناپایدار اســت. چند طبقه 
روی یک تیرآهن ساخته شــده. خب وقتی هزینه 
زندگــی در 22 منطقــه تهــران بــالا مــی رود مردم 
ناچــار به ســمت حریم کوچ می کننــد. دهک های 
پاییــن هم ضعیــف ترند و با یک مجوز شــروع به 

ساختن می کنند.
حریــم  از  درآمــدی  شــهرداری  می گویــد:  او 
نــدارد و می توانــد صرف نظر کند. مــا نباید دنبال 
علــت و معلول و شــاکی و متشــاکی باشــیم. الان 
کــه همه دســتگاه ها هماهنگ هســتند بایــد برای 
حریــم شــهر تهران تصمیــم ملی گرفته شــود که 
قابــل تفســیر رأی شــخصی نباشــد. متولی حریم 
بایــد یکبــار به صــورت قاطعانــه اعــلام شــود کــه 
کیســت. باید کارگروهی تشکیل دهیم تا برای متر 
بــه متر حریم فکر شــود. هر بخشــی از حریم مثلًا 
ری یــا شــمیرانات معضــلات و مختصات خاص 
خودش را دارد اما الان مسأله اصلی ساخت وساز 
غیرمجاز اســت که نظارتی بر آن وجــود ندارد. در 
گلاب دره پشت بام ها را هم می فروشند و هرکس 
هرجا که دســتش رســیده ســاخته اســت. اگر الان 
فکری برای حریم نکنیم اتفاق لواســان و باســتی 

هیلز در اینجا هم تکرار می شود.

ـار
بـــ

اخ

 دوشنبه 6 دی 1400 
 سال بیست و هفتم
 شماره 7809

گروه اجتماعی/ ایــن روزها زمان امتحانات 
و  رســیده  متوســطه  دوره  دانش آمــوزان 
به صورت حضوری در حال برگزاری است؛ 
نگرانی هــا از افت تحصیلــی دانش آموزان 
ادامــه دارد و از ســوی دیگر بــا وجود تلاش 
و تأکیــد آمــوزش و پــرورش طــی یــک ماه 
گذشــته بر آمــوزش حضــوری، امــا ترس و 
نگرانی برخی خانواده هــا از ابتلای کودکان 
پروتکل هــای  رعایــت  عــدم  و  کرونــا  بــه 
بهداشــتی در مــدارس و حتی عــدم تمایل 
برخــی معلمان به بازگشــایی باعث شــده 
تــا همچنان فضای آمــوزش در ابهام میان 
حضــوری و غیــر حضــوری جلــو بــرود. هــر 
چند روز گذشــته وزیــر آموزش و پرورش به 
صراحــت دربــاره احتمــال شــیوع واریانت 
امیکرون و تصمیم برای غیرحضوری شدن 
کامــل آموزش ها گفت که این وزارتخانه در 
ایــن باره تخصص نــدارد و تابع نظر ســتاد 
کرونــا خواهد بود اما بیان کــرد: تا جایی که 
اطــلاع دارم امیکــرون کشــندگی کــم ولــی 
انتشــار ســریع دارد. مــا دســتورالعمل های 
متعــددی برای بازگشــایی مــدارس داریم 
و معتقدیم بازگشــایی مــدارس باید جدی 
و منظــم باشــد چراکه مدرســه خــط مقدم 
اقتــدار  بایــد  و  اســت  آموزش و پــرورش 
خــودش را در نظــم برنامــه درســی نشــان 
دهد. اما شاید برخی جاها مدارس هنوز به 

آن بلوغ لازم نرسیده باشند.
در کنار عــدم بلوغ کافــی برخی مدارس 
کــه حــالا در ســال تحصیلی جدیــد آموزش 
حضــوری یــا مجــازی بودنــش بــه شــورای 
مدارس ســپرده شده اســت، بحث جدی تر 

رعایت پروتکل های بهداشتی است.
جــداول و نمودارهــای وزارت بهداشــت 
این روزها خبر می دهد که وضعیت رعایت 
پروتکل های بهداشتی در کشور نگران کننده 
اســت و کارشناســان می گوینــد اگــر مــردم 
رعایــت نکنند انتظــار دارند پیک ششــم در 
بهمــن ماه پیــک غالب باشــد. به جــز روند 
نزولی استفاده از ماســک، بهداشت فردی، 

فاصله گــذاری و… ایســنا خبــر می دهــد که 
آمارهای وزارت بهداشت می گوید »کارگاه ها 
و صنایــع کوچــک زیــر 2۵ نفــر، نانوایی ها و 
مدارس رتبه های اول تا سوم دریافت اخطار 
و معرفی به مراجع قضایی را به دلیل نقض 
شیوه نامه های بهداشتی در هفته گذشته، به 

خود اختصاص داده اند.«
این تازه در شــرایطی اســت که همچنان 
آمــوزش مجــازی از آموزش هــای حضوری 

پیشی دارد.
آمیتیــس رمضانــی دبیــر انجمن علمی 
بیماری هــای عفونی و گرمســیری در ارتباط 
با خطــر امیکرون به ایلنا گفته اســت: بیش 
از همــه نگران گروه زیر 12 ســال هســتیم که 
واکســینه نیســتند. بهتــر اســت مدارســی که 
حضــوری هســتند، حداقــل بــرای مدتــی تا 
زمانی که به ثبات برسیم، بسته باشند تا این 
شرایط باعث نشود که کودکان زیر 12 سال به 

این خاطر دچار مشکل شوند.
چالش های مهم و پر خطر عدم رعایت 
بــه  مــدارس  در  بهداشــتی  پروتکل هــای 
متناســب نبودن فضای کلاس هــا با تعداد 
دانش آمــوزان باز می گردد کــه البته عموم 
را  کلاس هــا  حضــوری  شــیوه  در  مــدارس 

تقســیم بندی کرده انــد. امــا عــدم رعایــت 
فاصله گــذاری مناســب بیــن دانش آموزان 
و عــدم رعایت چیدمان صندلی بر اســاس 
فاصلــه در کنــار عــدم رعایــت اســتفاده از 
ماســک در بیــن دانش آمــوزان و کارکنــان 
مدرســه شــرایط را در مدارس سخت کرده 
اســت و در ســال تحصیلی گذشــته به دلیل 
بســته بــودن کامــل درهــای مــدارس کمتر 
در ایــن بــاره از ســوی آمــوزش و پــرورش 
صــورت  فرهنگ ســازی  یــا  برنامه ریــزی 
گرفــت. در کنــار همــه اینهــا بــا توجــه بــه 
معماری بســیاری از مــدارس و قرار گرفتن 
در فصل سرد فراهم نبودن شرایط مناسب 
بــرای تهویــه وجریــان هــوا در کلاس ها نیز 
مزیــد بر علــت اســت و همچنیــن به دلیل 
ســاعاتی  تعــداد  در  کلاس هــا  برگــزاری 
خــارج از اســتاندارد همیشــگی ایــن روزهــا 
در مدارســی که کلاس های حضوری دارند 
شــاهد تجمــع والدیــن در مقابــل ورودی و 
خروجی مقابل مدارس هستیم که خود بر 

عدم رعایت پروتکل ها می افزاید.
در ایــن میان امــا برخی مراکــز هم برای 
پایش پروتکل های بهداشتی مدارس دست 
به کار شــده اند. مهر خبر داد که محمد رضا 

ســهرابی، معــاون امور بهداشــتی دانشــگاه 
اشــاره  بــا  علــوم پزشــکی شــهید بهشــتی، 
بــه اینکــه حضوری شــدن مــدارس یکــی از 
مهم ترین چالش های پیــش روی مقابله با 
ویــروس کرونا اســت به طراحی ســامانه ای 
اختصاصــی تحــت عنــوان ســامانه پایــش 
گفتــه  و  داده  خبــر  دانش آمــوزی  ســلامت 
اســت: چنانچه دانش آموزی بــا هر علامت 
یا نشانه ای از بیماری در مدرسه حاضر شود 
فــوراً گزارش بیماری توســط ســامانه مذکور 
به معاونت امور بهداشــتی دانشــگاه ارجاع 
داده خواهد شد. به محض اعلام نشانه های 
بیماری، توســط اولیای مدرســه در ســامانه 
مذکــور، مراقبین ســلامت در کمترین زمان 
ممکن در مدرســه بــرای بررســی وضعیت 
مربوطــه  تســت های  انجــام  و  دانش آمــوز 
حاضــر می شــوند. بعــد از معاینــات اولیه و 
آزمایــش پی ســی آر، رصد موارد مشــکوک 
و در ادامــه نیاز به قرنطینه کــردن، اقدامات 
لازم بــرای پیشــگیری از گســترش مــوارد و 

شیوع بیماری انجام می شود.
ســهرابی با اشــاره به اینکه ایــن نرم افزار 
مدیــران  دســترس  در  آنلایــن  به صــورت 
مدارس تهران قرار خواهد گرفت تأکید کرد: 
بر اســاس اعتبار ســنجی که انجام می شود، 
کاربر مشــخصات دانش آمــوز علامت دار را 
وارد ســامانه می کند و توســط معاونت امور 
بهداشــتی، این موارد بــه نزدیک ترین مرکز 
خدمات جامع سلامت ارجاع داده می شود. 
نتیجه ثبت در این ســامانه به سامانه سیب 
نیز اضافه خواهد شــد ضمن اینکه دانشگاه 
به عنــوان  بهشــتی  شــهید  پزشــکی  علــوم 
متولی، این ســامانه را به تمام دانشگاه های 

علوم پزشکی تهران تسری خواهد داد.
معــاون امــور بهداشــتی دانشــگاه علوم 
پزشــکی شــهید بهشــتی در خاتمــه خطاب 
به والدین توصیه کــرد: اگر خود یا فرزندتان 
علامت های مشــکوک به کرونا دارید ضمن 
اعــلام بــه مســئولان مــدارس، از حضــور در 

مدرسه و اماکن عمومی خودداری کنید.

بررسی »ایران« از آخرین وضعیت پروتکل های بهداشتی در مدارس؛ امیکرون و بازگشایی ها

نگرانی از درهای نیمه باز مدارس

ش
ار

پرونده فرسودگی متروی تهران روی میز شورایی ها قرار گرفتگز

قطعات گمشده مترو!

گــروه اجتماعی/پرونده حادثــه برخورد دو قطار در خــط 5 متروی تهران که 
اول دی مــاه را بــه یکــی از پرچالش تریــن روزهای هفته گذشــته تبدیل کرده 
بود، دیروز به صحن علنی بهشت نشــینان آمد تا بعد از اعلام رســمی علت 
حادثــه کــه ضعف نــاوگان، فرســودگی در سیســتم ســیگنالینگ و تجهیزات 
تشــخیص داده شده بود، شــورایی ها از مسئولان حوزه حمل و نقل بخواهند 
تــا ورود جــدی به بحث فرســودگی ناوگان داشــته باشــند. روزنامه ایــران در 
هفته های گذشــته، با انتشار گزارش های جداگانه ای درباره موعد بروز رسانی 
سیســتم های ســیگنالینگ و یکپارچه ســازی مراکــز فرمــان در همــه خطوط 
هشدار داده و از زبان کارشناسان و مسئولان حوزه حمل و نقل تأکید کرده بود 
که حتی اگر علت بروز این حادثه نقص فنی و یا خطای انســانی اعلام شــود 
باز خطر فرســودگی و نوســازی عقب افتــاده قطارهای مترو وجــود دارد و در 
صورتی که فکری به حال اورهال ســریع قطارها نشود باید در انتظار حوادث 

تلخ دیگری در ماه ها و شاید هفته های آینده باشیم.«
اگرچه مجتبی شــفیعی، معاون حمل و نقل شــهرداری تهران در صحن 
علنــی 5 خطای همزمان راهبر و عدم تمرکز کافی او را به عنوان جمع بندی 
بررســی ها در کمیســیون ســوانح اعــلام کرد، امــا در نهایت به ایــن جمله که 
برخی اشــکالات فنی و ضعف در سیســتم ســیگنالینگ از جمله عوامل این 
حادثــه بــوده، اشــاره کــرد و با ایــن اظهارنظر نشــان داد کــه نمی تــوان از این 
موضوع چشم پوشی کرد. او گفت: »سیستم های سیگنالینگ مترو حدود 20 
ســال قدمت دارد و ما حداقل های این سیستم را نداریم. به علاوه حدود ۴0 
درصد قطارهای این خط نیاز به اورهال دارند و برخی قطعات سال هاســت 

که خریداری نشده و حتی انبارها برای برخی قطعات خالی است.«
ســپس مهدی شایســته اصــل مدیرعامــل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهران گفت: »فرســودگی تجهیزات ما بســیار جدی اســت، هم اکنون ۵0 رام 
قطــار عاجــل نیــاز داریم و ۵0 قطــار دیگــر در مرحلــه دوم و ۷00 واگن دیگر 
می خواهیــم. بایــد منابع را از هر جایــی حفظ و در این زمینــه مصرف کنیم. 
حــدود 100 عدد از پله برقی های مترو نیاز به تعویــض دارد. به علاوه اجرای 
تعهــد دولت برای حمل و نقل ضروری اســت. یکی از برنامه های ما تعمیر 
قطعات راهبردی و نیازهای عاجل اســت که باید تا الان تأمین می شد. البته 
شهردار تهران در این زمینه دستور داده اند اما ناهماهنگی های داخلی برای 
تأمین منابع وجود دارد. با اینهمه شورایی ها دیروز خواستار تحقیق و تفحص 
از این حادثه شــدند. پرویز ســروری گفــت: ما انباری پــر از قطعات را تحویل 
دوستان دوره قبل دادیم درحالی که گزارشات امروز درباره وضعیت انبارها 
نگران کننده است و باید ترک فعل دوستان گذشته پیگیری شود. شهرداری 

باید موضوعات مرتبط با جان شهروندان را در اولویت قرار دهد.
مهدی چمران، رئیس شــورا نیز با بیان اینکه وضعیت قطعات یدکی در 
مترو بحرانی است، گفت: در گذشته خریدهای لازم دراین حوزه انجام نشده 
و انبارها خالی شــده و در گذشــته هرچه خراب شده  است کنار گذاشتند و اگر 

قطعه نویی وجود داشته به کار گرفته شده  است.

حمیده امینی فرد
خبرنگار

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی عنوان کرد

اجرای ۶۸ درصدی نسخه نویسی 
الکترونیک در تهران

وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
وضعیـــــت  گفـــــت:  پزشـــــکی 
نسخه نویســـــی الکترونیـــــک در 
تهران خیلی خوب نیســت و این 
طرح حــدود ۶8 درصــد اجرایی 

شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، بهرام عین اللهی درباره 
آخریــن جزئیــات از اجــرای طــرح الکترونیکی شــدن 
نســخ پزشــکی در کشــور گفــت: اجــرای این طــرح در 
نقاط مختلف کشور متفاوت است. به طور کلی حدود 
۹۳ درصــد اجرایــی شــده و درصــد کمــی به دلیل زیر 
ساخت ها باقی مانده است که بزودی برطرف خواهد 
شــد. وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی بیان 
کرد: البته در تهران وضعیت نسخه نویسی الکترونیک 
خیلــی خــوب نیســت و طــرح نزدیــک بــه ۶8 درصد 
اجرایــی شــده اســت. امیدواریــم بــا تلاش همــکاران 
شــرایط بهبــود پیدا کنــد. عین اللهی گفــت: در اجرای 
این طرح شرکت های بیمه گر همراهی بسیاری داشته 
و دارند اما مشــکلات موجود نرم افزاری نبوده و بیشتر 

به سخت افزارها مربوط می شود.

خروج سامانه های سراسری بهزیستی 
از دسترس از تاریخ ۸ تا 10 دی

ســامانه های سراســری بهزیســتی بــه منظــور انجــام 
عملیــات نگهــداری زیرســاخت از 8 تــا 10 دی  مــاه از 

دسترس خارج می شوند.
امنیــت  ارتباطــات،  معاونــت  ایرنــا،  گــزارش  بــه 
فضــای مجــازی و شــبکه ســازمان بهزیســتی کشــور در 
اطلاعیــه ای اعــلام کــرد: تمــام ســامانه های سراســری 
ســازمان بهزیســتی کشــور از جملــه ارمغــان، مثبــت 
زندگی، فرزندخواندگی، تشخیص هویت، ثبت و صدور 
مجــوز، رهیاب، دیده بــان، طلاق و اوتیســم و به منظور 
انجــام عملیات نگهداری زیرســاخت از 8 تــا پایان روز 
جمعه 10 دی  ماه از دســترس خارج می شــوند. گفتنی 
اســت ســامانه ارمغان، ســامانه پرداخت کمک هزینه 
معیشــت، درمــان، آمــوزش، مشــاوره و وســایل کمک 
توانبخشــی برای افراد تحت پوشــش بهزیســتی است. 
ســامانه مثبــت زندگــی نیــز ســامانه اطلاعــات مراکــز 
خدمات بهزیستی موسوم به مراکز مثبت زندگی است.
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